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Reklama v Kraji

již od 14 Kč/cm2 
(vč. DPH)

Tel.: 774 414 225
E-mail: 
reklama@sedlcansky-kraj.cz

SEDLČANY V prvním le-
tošním rozhovoru se sta-
rostou Sedlčan Ivanem 
Janečkem jsme se zají-
mali o plánované inves-
tice, opravy komunikací, 
rekonstrukci polikliniky 
nebo například o zastave-
ní času na hodinách mu-
zejní budovy.

S omezeními je od 20. 

prosince zpřístupněn 

rekonstruovaný most 

přes potok Mastník . 

Kdy bude znovu plně 

obnoven běžný provoz?

Most byl k 31. lednu pře-
dán do režimu předčasné-
ho užívání. To znamená, 
že stavební úřad vydal 
časově omezené povolení 
k využívání stavby před 
jejím úplným dokončením. 
Na mostě je nutné dodělat 
ještě některé části. Jedná 
se hlavně o chodník před 
zahradnictvím, napojení 
stavby na původní chod-
níky, dodělání schodiště 
a podobně. Rychlost prací 

SEDLEC-PRČICE Od po-
čátku tohoto roku došlo 
v Sedlci-Prčici ke změ-
ně odpadového systé-
mu. Namísto poplatku 
za osobu je nyní úhrada 
postavena na objemu vy-
vážené nádoby.

Do loňského roku ka-
ždý trvale žijící občan 
uhradil poplatek ve výši 
750 Kč za rok. Vlastník 
rekreačního objektu pak 
stejnou částku uhradil 
za objekt, bez ohledu 
na množství produkova-
ného odpadu. „Poplatník 

tak mohl mít více nádob 

POREŠÍN Rada obce pro-
vedla v lednu šetření 
na porešínské návsi, kde 
j i  petrovický starosta 
Pavel Kubíček seznámil 
s plánovaným rozsahem 
oprav rybníčku nad kap-
ličkou a rybníčku pod ha-
sičárnou. 

„U malého rybníčku by 

mělo dojít k opravě ka-

menných břehů. Směrem 

k nemovitosti Hejhalů 

sahá rybníček až k pode-

zdívce plotu, kterou po-

demílá,“ uvedl na místě 
starosta Kubíček a pokra-
čoval. „Podél plotu dojde 

k vybudování kamenného 

tarasu s pěšinkou kvůli 

podepření plotu. Dále je 

potřeba opravit výpusť 

rybníčka, neboť se rybní-

ček nepodařilo vypustit. 

SEDLČANY V loňském roce 
začala být aktivní nefor-
mální skupina lidí v pro-
duktivním věku z regionu, 
která je činná pod názvem 
Sedlčansko udržitelně. 
Tato skupina má podobné 
zájmy a společně se snaží 
budovat sousedství, vzá-
jemnou pomoc a zviditel-
ňovat udržitelnost lokální 
ekonomiky.

Skupina Sedlčansko 
udržitelně naplánovala 
sérii workshopů a předná-
šek, které se konají od říj-
na loňského roku a budou 
prezentovány až do letoš-
ního dubna. Přednášky se 
hodně vztahují k tématu 
lokální ekonomiky a ob-
chodu, jak budovat ko-
munitu a jak posílit vazby 
mezi lidmi. Besedy s ve-
řejností se konají v měst-
ské knihovně, kde skupina 
našla svoje zázemí. 

V  p á t e k  7 .  ú n o r a 

Most přes Mastník by 
měl být kompletně 
dokončen na konci jara

závisí mimo jiné na poča-
sí. Celé dílo by mělo být 
dokončeno v závěru jara 
a následně dojde k admini-
strativním úkonům směřu-
jícím ke kolaudaci.

Během podzimu loň-

ského roku se kromě 

mostu v ulici Nádražní 

opravovaly komunikace 

v ulici Bezručova a Šafa-

říkova. Opravy by si ale 

jistě zasloužily i další 

ulice, které jsou už léta 

Město řeší množství 
odpadů novým 
systémem

na odpad a vše bylo sve-

zeno a uloženo na sklád-

ku. To vedlo k tomu, že 

v popelnicích končily 

odpady, které je možné, 

a hlavně povinné třídit, 

jako jsou plasty, papír, 

sklo. Končila tam i velká 

část biologicky rozložitel-

ných odpadů, jako je listí 

a tráva,“ popisuje býva-
lý stav sedlecko-prčická 
starostka Miroslava Je-
řábková.

Město tak produkovalo 
velké množství odpadů, 
které končilo na skládce, 

Sedlčansko udržitelně: 
Pojďme podpořit to, co 
můžeme vyprodukovat 
co nejblíž

od osmnácti hodin se bude 
jednat o setkání s místní-
mi farmáři – skupina razí 
heslo: Pojďme podpořit 
to, co můžeme vyproduko-
vat co nejblíž. „Je důležité, 

aby peníze, které si tady 

pracně vyděláme, kolovaly 

v našem regionu, abychom 

využívali místní služby 

a nakupovali u zdejších far-

mářů. V rámci Sedlčansko 

udržitelně jsme se proto 

rozhodli více propojovat 

lokální farmy s námi, spo-

třebiteli,“ říká zástupkyně 
Sedlčansko udržitelně Ive-
ta Pokorná. „Z tohoto důvo-

du jsme přichystali setkání 

s názvem Lokální jídlo 

z našich farem. Na setkání 

se budeme moci navzá-

jem poznat a podiskutovat 

v rámci moderované deba-

ty. Ale to není vše pro daný 

večer. Rozhodli jsme se za-

chytit současný život farem 

Porešínské rybníčky 
se budou revitalizovat

Dovednosti získané ve škole mohou být různorodé. Více na str. 4

Do malého rybníčka bude 

nově svedena dešťová 

voda z hasičárny a bude 

vytvořen přepad z malého 

rybníčka do většího, aby 

se při dostatku vody dopl-

ňovaly oba. V hrázi malé-

ho rybníčku by do budouc-

na mělo dojít k odstranění 

dvou trsů olší a porovnání 

hráze. U většího rybníčku 

Pokračování na straně 2 Pokračování na straně 5

Pokračování na straně 4 Pokračování na straně 3
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KOVÁŘOV V místním ki-
nosále se ve čtvrtek 30. 
ledna uskutečnil třetí roč-
ník slavnosti s názvem 
Kovářovské setkání. Sta-
rostka Kovářova Gabrie-
la Zítková, místostarosta 

Petr Janeček a radní Ja-
roslav Kahoun na slav-
nosti seznámili hosty se 
současnými a plánovaný-
mi investicemi v obci. Se 
zajímavými informace-
mi vystoupil také Václav 
Procházka ze Zeměděl-
ského družstva Krásná 
Hora nad Vltavou, které 
se stalo novým majitelem 
kovářovského družstva. 
Hlavním bodem progra-
mu slavnostního večera 
ale bylo ocenění občanů 
za jejich významný přínos 
obci. Obdrželi plaketu Ko-
vářova, květinu a pamětní 
listinu.

Josef Skála (in me-

moriam) z Lašovic byl 
oceněn za obětavou práci 
v SDH Lašovice. Pracoval 
v zemědělském družstvu, 
byl starostou hasičů, po-
máhal lidem a léčil nedu-
hy. Cenu za něj převzal 
syn Josef. 

Za 40 let působení hu-
dební skupiny Pučmeláci 
si odnesli plaketu i Miloš 
Hroch z Lašovic, Miroslav 
Šindelář z Vepic a Vrati-
slav Fořt z Petrovic. Muzi-
kanti letos plánují výroční 
oslavu. 

Ocenění převzal také 
Václav Kotrbáček, kte-
r ý  p ů vo d n ě  p o c h á z í 
z Mezihoří, ale oženil se 

do Předbořic. Působil jako 
kronikář hasičů, byl i je-
jich jednatelem. Od mala 
hrál na harmoniku a s bra-
try hráli na oslavách 
i v hospodách, koncer-
tovali i v zahraničí. Jako 
zedník opravoval kostel, 
školu, hospodu nebo vo-
dovod v akci Z. Je zruč-
ným řezbářem, vytvořil 
soubor menších erbů, po-
stav, ale i úlů pro včelaře. 

Další oceněný, Pavel 
Máša z Petrovic, byl mezi 
l idmi velmi obl íbený. 
Jeho optimistická povaha 
mu pomáhala i přes jeho 
zdravotní znevýhodnění. 
Nadaný fotograf a účet-

ní  provozoval  dlouhá 
léta hospodu U Kaštanu 
v Předbořicích. Oceněn 
byl in memoriam. Cenu 
převzala jeho sestra Hana 
Měcháčková. 

Mezi další  oceněné 
patřili Jaroslav Bartoň, 
Marta Pešičková, Jiří Ji-
roušek, Marie Robová (in 
memoriam), František Ze-
lenka, Jitka Strachallová, 
Jiří Kovář, Pavla Kolářová 
a Pavla Škochová. 

O slavnostní atmosféru 
setkání se zpěvem posta-
rali žáci ZŠ Kovářov pod 
vedením učitelky Soni 
Schorníkové.

Jana Motrincová

opomíjené. Plánuje měs-

to například opravu ulic 

Na Potůčku, Pod Pilami, 

Žižkova, Nademlýnská 

nebo Zahradní?

Letos máme v rozpoč-
tu města naplánováno 
předláždění Růžové, kom-
pletní rekonstrukci spodní 
části ulice Víta Nejedlého 
a také Na Potůčku mezi 
šestidomky. Pokud to bude 
možné, tak bych tam rád 
ještě doplnil část ulice 
Na Vyhlídce. Zahradní by 
také potřebovala komplet-
ní rekonstrukci, ale nejpr-
ve je nutné vyřešit starý 
kanalizační řád, který je 
na hranici životnosti.

V jaké fázi je v součas-

né době rekonstrukce 

staré polikliniky? Kdy by 

měla být dokončena?

Oprava polikliniky za-
čala v prosinci minulého 
roku a dílo by mělo být 
dokončeno do konce le-
tošního roku. Je to i pod-
mínka dotace, kterou jsme 
na rekonstrukci budovy 
obdrželi.

Proč město už nezve-

řejňuje svůj měsíční 

zpravodaj Radnice na in-

ternetových stránkách 

města, jako tomu bylo 

doposud?

Jednalo se o výpadek, 

Most přes Mastník by měl být 
kompletně dokončen na konci jara

věc byla již dána do pořád-
ku. Město svůj zpravodaj 
tedy na webových strán-
kách i nadále pravidelně 
zveřejňuje a je tam rovněž 
aktuální únorové číslo.

Je rozpočet města pro 

letošní rok vyrovnaný? 

Co jsou největší položky 

na straně zisků a jaké 

budou naopak největší 

výdaje města?

Rozpočet je sestaven 

jako vyrovnaný ve výši 
311 milionů Kč. Neobsa-
huje položky zisků, nýbrž 
příjmovou část. Tam zpra-
vidla v každé obci, a Sedl-
čany nejsou výjimkou, 
tvoří největší podíl výnosy 
daní. Co se výdajů týče, 
je největší investiční akcí 
zmíněná rekonstrukce bu-
dovy polikliniky ve výši 50 
milionů Kč. Čeká nás také 

oprava kanalizace pod 
hřištěm 2. základní školy 
za tři miliony, oprava časti 
střechy na budově radnice 
za jeden milion či zajištění 
bezbariérovosti v budově 
dopravního úřadu a mat-
riky (vybudování výtahu) 
za dva miliony Kč. Dále za-
čne rekonstrukce elektro-
instalace v budově nemoc-
nice a také bychom měli 
začít s napojením někte-

rých našich lokalit na vo-
dovodní řad města. Obě 
záležitosti se předpokládají 
v ceně pěti milionů korun. 
Současně nás čekají práce 
na správě vodohospodář-
ské infrastruktury, na kte-
rou je vyčleněno téměř 
deset milionů, na opravy 
místních komunikací osm 
milionů Kč. Na školská 
zařízení jde 16,2 milionů, 

na podporu sportu 8,8 
a na kulturu 25,4 milionu. 
Výkony technických slu-
žeb jsou v rozpočtu počítá-
ny ve výši 18,8 mil. Kč.

Na hodinách na sedl-

čanském muzeu se za-

stavil čas. Jedná se o zá-

vadu způsobenou při 

modernizaci?

Zastavil se hodinový 
stroj a s ním rafi ky, které 
ukazují čas. Tento stav ne-

vznikl modernizací, je to 
prostě mechanický stroj, 
který může mít poruchy. 
V tomto týdnu přijede ho-
dinář, aby stroj dal do po-
řádku, a hodiny budou 
opět ukazovat přesně. 
Právě v tuto chvíli se uká-
zalo, že jsme udělali dobře, 
když jsme v loňském roce 
plně převzali do péče také 
hodiny na kostele svatého 

Martina. Po roční odmlce 
je znovu zprovoznil Jaro-
slav Pospíšil a skvěle se-
řídil Rudolf Sleza, který je 
také pravidelně natahuje. 
Díky nim, kdo potřebuje, 
může se pro zjištění přes-
ného času podívat na kos-
telní věž.

Kdy naposledy zase-

dala rada města a jaké 

byly důležité závěry to-

hoto zasedání?

Rada zasedala 22. ledna 
a řešila vesměs drobnější 
záležitosti. Mimo jiné jedna-
la o záboru veřejného pro-
stranství na 4. března, kdy 
se od 15 hodin na náměstí 
TGM uskuteční masopust-
ní průvod a zabíjačkové 
hody. Zároveň jsme hovo-
řili o úpravě zeleně na tom-
to náměstí. Jedním z bodů 
bylo také zřízení nové pa-
mětní desky připomínající 
děkana Františka Bučila.

Michaela Faktorová

(Otázky starostovi Sedl-

čan Ivanu Janečkovi může-

te klást i vy. Stačí je zaslat 

na email: faktorova@sedl-

cansky-kraj.cz)

Obec si váží přínosu svých občanů

HODINÁŘSTVÍ 
Stanislava Pokorná
Havlíčkova 705, Sedlčany

Prodej šperků, 
hodinářského zboží, 

investičního zlata, 
šperků z perel 

a přírodních kamenů, 
baterií i do sluchadel...

Po-Pá 8-12 13-16, So 8-11

Dokončení ze strany 1

Aktuální podoba staveniště mostu přes Mastník v pondělí 3. února odpoledne. Foto: Luboš Procházka
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Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

SEDLEC-PRČICE Obvodní 
oddělení Policie Votice 
šetří vloupání do nemo-
vitost i  v Sedlci -Prčici 
na adrese Dr. E. Beneše 
č. p. 102, k němuž mohlo 

dojít v rozmezí loňského 
září až letošního ledna. 
Pachatel na místě zapo-
mněl mačetu, která může 
být vodítkem k jeho dopa-
dení.           -jm-

SEDLČANY Srdcem služeb-
ny sedlčanských měst-
ských policistů je operační 
středisko. Součástí těchto 
prostor, v nichž strážní-
kům služba nikdy nekon-
čí, je kamerový systém, 
pokrývající město, a také 
varovný systém. A právě 
s ním nás seznámil velitel 
Městské policie Sedlčany 
Petr Krch.

Například 
povodně

„Varovný systém v Sedl-

čanech slouží především 

k upozorňování občanů 

v mimořádných situacích, 

které vyžadují, aby se do-

stali ke zprávám, které 

jsou pro ně z bezpečnost-

ního hlediska důležité. Jed-

ním z příkladů jsou povod-

ně,“ říká Krch, naklání se 
přes rameno svého kole-
gy, komisaře Petra Paclta, 
který právě na monitoru 
varovný systém obsluhu-
je, a ukazuje: „Vidíme čidla 

hladin na povodí tak, aby 

občané, kteří žijí v ohro-

žených částech, včas do-

stali informace o možném 

ohrožení jejich nemovitostí 

a majetku. Informace do-

stávají na mobilní telefony. 

Městská policie má tele-

fonní čísla lidí, kteří bydlí 

v blízkosti povodí, napří-

klad Na Chalupách nebo 

v Potoční ulici. Jakmile 

hladina stoupne na první 

povodňový stupeň, dosta-

nou upozornění formou 

SMS, kde se hladina zve-

dá. Totéž platí i při dru-

hém a třetím povodňovém 

stupni. Seznam telefonních 

čísel potřebujeme udržovat 

vždy aktuální a proto, po-

kud si majitelé nemovitos-

tí nebo ohrožených fi rem 

změní číslo mobilu, je důle-

žité jej aktualizovat i v ad-

resáři varovného systému. 

Jinak zprávy nedorazí.“

Agregát v záloze
Velitel městské policie 

doplnil, že podle povodňo-
vého plánu vyplývá z jed-

notlivých povodňových 
stupňů určitý stupeň opat-
ření. Jedná se o ochranu 
majetku, opuštění nemovi-
tostí, vystěhování zvířec-
tva a zabezpečení objektů 
ve spolupráci s technický-
mi službami a hasiči, kdy 
se do nemovitostí dávají 
pytle, aby voda nenatekla 
dovnitř. Varovný systém 
je zálohován vlastní čin-
ností strážníků. Jakmile se 
vyhlásí první povodňový 
stupeň, strážníci fyzicky 
kontrolují na jednotlivých 
místech, jestli stupeň 
ohrožení odpovídá dané-
mu stavu v elektronické 
podobě a zda na nich není 
potřeba s něčím pomoci, 

nebo zavolat hasiče, tech-
nické služby, případně 
odchytovou službu na zví-
řata. Kontrola je tedy dvoj-
násobná. 

„V případě, že je potřeba 

občany upozornit hlasovou 

zprávou, strážníci mohou 

vysílat přímo z městského 

rozhlasu. Máme k dispo-

zici celkem 216 amplionů, 

které rádiovým signálem 

přenášejí zvuk z naší 

ústředny. Naprogramujeme 

a namluvíme jednotlivé 

relace, které jsou potřeba, 

můžeme to vyselektovat 

a zvolit jenom některé čás-

ti, například Sedlčany nebo 

Zberaz, nebo pouze někte-

ré ulice, a pomocí rozhlasu 

upozornit na hrozící ne-

bezpečí nebo situaci, která 

nastává. A současně mo-

hou strážníci pomáhat ně-

kde na povodí,“ vysvětlil 
Krch. Městská policie má 
k dispozici agregát, takže 
varovný systém, radiopro-
voz, vysílačky a zčásti ka-
merový systém, je energe-
ticky zálohovaný.

Široké využití
Rozhlasové vysílání va-

rovného systému ze slu-

žebny městské policie se 
mimo jiné využívá i k hlá-
šení na upozornění sil-
ného větru, k hlášení, že 
v dané lokalitě nepůjde 
elektrický proud, nebo že 
nepoteče voda z důvodu 
závady na vodovodním 
řadu. Další vysílání upo-
zorňuje na čištění komu-
nikací, aby si majitelé au-
tomobilů, bydlící v dané 
lokalitě, mohli včas pře-
parkovat.

David Myslikovjan

dojde k opravě betonové-

ho přepadu, který bude 

nově vytvořen z kamenů, 

odtoková šachta bude 

též vytvořena z kamenů 

a rozšířena. Hráz velké-

ho rybníčku špatně těsní, 

z tohoto důvodu je navr-

ženo vytvoření zářezu 

v hrázi, který bude znovu 

zhutněn vhodným materi-

álem,“ vysvětlil.
Rada také usoudila, že 

bude vhodné obložit beto-

Porešínské 
rybníčky 
se budou 
revitalizovat

novou skruž kamenem, vy-
měnit poklop studny a od-
vést drenáží vodu z cesty 
mezi rybníky. Obložení 
studny se bude ještě muset 
řešit se zástupci Národního 
památkového ústavu, když 
ostatní práce jsou již zane-
seny v projektu architektky 
Kláry Šťastné, který posou-
zením památkářů prošel.

Na zednické a zemní 
práce hodlá starosta Petro-
vic oslovit místní živnostní-
ky.          Jana Motrincová

Pachatel v objektu 
zapomněl mačetu

Varovný systém je zálohován 
vlastní činností strážníků

Komisař Petr Paclt při obsluze varovného systému

Dokončení ze strany 1
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REGION Na školách se koná 
od 4. do 11. února Týden pro 
wellbeing. O tom, že je důle-
žité, aby žákům bylo ve ško-
lách dobře, se mluví dlouho. 
Nyní se myšlenka objevila 
i v novém rámcovém vzdě-
lávacím programu, podle 
něhož by se mělo začít brzy 
na školách učit. Odborníci 
apelují také na to, že ve ško-
lách má být dobře i dospě-
lým, tedy pedagogům i nepe-
dagogickým pracovníkům.

V rámci zmíněného týd-
ne se nejen učitelé mohou 
zapojit do mnoha akcí, které 
pořádají nejrůznější orga-
nizace. Na Sedlčansku je to 
Místní akční skupina, která 
si klade za cíl rozvoj venkova 
a získávání fi nanční podpory 
pro něj, zejména pak projekt 
Místní akční plán, který se 
soustředí na oblast vzdělává-
ní. Spolupracují v něm učite-
lé napříč školami a vědními 
obory.

Radmila Veselá je jednou 
z vedoucích pracovních 
skupin. V rámci Týdne pro 
wellbeing jsme se společ-
ně podívaly na to, v čem 
jednotliví učitelé, zapojení 
mimo jiné do skupiny pro 
osobnostně sociální rozvoj, 
vidí přínos MAP Sedlčan-
sko. Zajímalo nás také, co 
potřebuje současné vzdě-
lávání od rodičů nebo ve-
řejnosti. „Zaujalo mě, že se 

tam několikrát objevila věta 

ve smyslu: Rodiče, táhněte 

s učiteli za jeden provaz, pak 

se vaše děti v životě neztra-

tí,“ říká Radmila Veselá.

Nové materiály 
i přístupy

Jednou z učitelek zapoje-
ných do práce ve zmíněné 
skupině je Iveta Reinischová 
z 1. ZŠ Sedlčany. Projekt MAP 
podle ní přispívá ke vzdělá-
vání učitelů a potažmo i žáků 
tím, že podporuje rozvoj 
osobnostně sociální výcho-
vy u učitelů, čímž posiluje 
jejich schopnost efektivně 
pracovat s emocemi, komu-
nikací a vztahy ve školním 
prostředí. „My učitelé díky 

této podpoře získáváme ná-

stroje pro utváření zdravých 

vztahů s žáky, kolegy i rodiči, 

což pozitivně ovlivňuje celko-

vé klima školy. Tyto měkké 

dovednosti jsou v současné 

době velmi potřebné a domní-

vám se, že jsou klíčové pro 

pedagogickou praxi. Neméně 

důležité je i sdílení zkušenos-

tí mezi sebou,“ sdělila svůj 
úhel pohledu.

Veronika Hájková ze ZŠ 
Sedlec-Prčice vidí přínos 
ve dvou úrovních: „První je 

ve vzdělávání učitelů v ino-

vativních metodách výuky, 

vzájemné inspiraci a spolu-

práci na tvorbě moderních 

didaktických pomůcek. Dru-

há úroveň spočívá v tom, že 

tyto inovativní a osvědčené 

způsoby výuky se díky tomu 

okamžitě dostávají přímo 

k žákům, což za mě výrazně 

obohacuje jejich vzdělává-

ní,“ říká.
S MAP Sedlčansko spo-

lupracuje již osm let také 
Jana Němcová ze Základní 
školy v Kosově Hoře. Ve vý-
uce ráda používá učební 
pomůcky, které v pracov-
ních skupinách MAP neu-
stále vznikají. „Díky tomu, 

že v těchto skupinách působí 

a pomůcky vytváří erudova-

ní odborníci, jsou smysluplné 

a pro výuku vysoce efektivní. 

Žáci při jejich používání zís-

kávají hravou formou velké 

množství nových poznatků, 

lze je také dobře využít při 

vrstevnickém učení,“ po-
chvaluje si.

V rámci svého profesní-
ho růstu navštěvuje i vzdě-
lávací programy, které MAP 
Sedlčansko pro učitele za-
jišťuje. „Lektoři jsou často 

špičkoví odborníci, na jejichž 

semináře se řadový učitel jen 

tak nedostane. Nezapomenu-

telný je pro mě Kurz čtenář-

ské gramotnosti s Kateřinou 

Šafránkovou a Květou Krü-

ger, či kurz Richarda Brauna 

zaměřený na práci s třídním 

kolektivem a sociometrickou 

diagnostiku,“ doplňuje.

Podpora, důvěra 
a spolupráce

Všechny učitelky, kte-
ré jsme oslovily, vnímají 
velkou potřebu podpory, 

důvěry a spolupráce jak 
od rodičů, tak od veřejnosti. 
„Vážíme si, když se zajímáte 

o to, co se ve škole děje, a jste 

ochotní být našimi partnery. 

Uvědomujeme si, že vzdě-

lávání je společný proces, 

a proto je pro nás důležité, 

abychom si navzájem na-

slouchali a hledali způsoby, 

jak dětem společně vytvořit 

co nejlepší podmínky pro 

učení i osobnostní růst. Vě-

řím, že když budeme táhnout 

za jeden provaz, dokážeme 

připravit děti nejen na školní 

úspěchy, ale i na život plný 

výzev,“ apeluje Iveta Rei-
nischová.

Také podle Veroniky 
Hájkové by rodiče měli být 
partnery škol, podporovat 
své děti ve studiu a zajímat 
se o školní dění, aby mohli 
včas řešit případné vzdělá-
vací obtíže či nástrahy dneš-
ní doby. „Podle mého názoru 

jsou podpora a angažovanost 

klíčové pro úspěch našich 

dětí, jejich připravenost do ži-

vota a budoucnost celé naší 

společnosti,“ vyjadřuje ob-
dobně, jako Iveta.

Miroslava Svobodová, ře-
ditelka ZŠ Počepice, rodiče 
upozorňuje, že v současné 
době probíhá vzdělávání 
ve škole zcela jiným způso-
bem, než tomu bylo v dřívěj-
ších dobách. „Potřebujeme, 

aby rodiče víc důvěřovali 

učitelům, táhli s nimi za jeden 

provaz, aby z jejich dětí byli 

úspěšní, spokojení, ale také 

zodpovědní lidé. Aby věno-

vali svým dětem víc času, aby 

byli důslednější ve výchově 

a také, aby byli upřímní, a to 

jak k učitelům, svým dětem 

i sami k sobě.“

Tažení za jeden provaz 
a stejný cíl vzdělávání, jako 
mají rodiče, zmiňuje také 
Jana Němcová: „Mým cílem 

je připravit své žáky na život 

tak, aby se v něm dokázali 

dobře seberealizovat. A cílem 

rodičů je zajistit svým dětem 

dobrou budoucnost. Je to 

jedno a totéž. To se ale těž-

ko dělá, když jeden velí hot 

a druhý čehý,“ uzavírá.
Olga Trachtová 

Hadáčková

formou fotografi cké výsta-

vy, a proto jsem požádali 

Martina Zemánka z klubu 

FotoFlegmatici, pro kterého 

je český venkov a zeměděl-

ství srdcovkou. V tento den 

bude výstava jeho fotografi í 

ofi ciálně zahájena.“

Ivety Pokorné jsme se 
zeptali, o čem konkrétně 

se bude na besedě s far-
máři hovořit. Dozvěděli 
jsme se, že mají v plánu 
si s farmáři a farmářkami 
povídat o tom, jak se jim 
na Sedlčansku hospodaří, 
jakým výzvám běžně čelí, 
jaké hodnoty jsou pro ně 
v jejich podnikání nejdů-
ležitější a jak se rozhodují, 

Sedlčansko udržitelně: 
Pojďme podpořit to, co 
můžeme vyprodukovat 
co nejblíž

co budou pěstovat či cho-
vat. Rovněž se bude hovo-
řit o tom, zda to vše mohou 
i spotřebitelé nějakým způ-
sobem ovlivnit, co by o je-
jich práci měli vědět, jak 
se s nimi mohou propojit 
napřímo a jak dokáží najít 
vzájemné vazby, které by 
pomohly i našemu regio-
nu. „Popravdě těžko nyní 

přesně linkovat, kudy se 

společná debata bude ubí-

rat. Každý z účastníků bese-

dy bude moci přispět svým 

dotazem,“ dodala Pokor-
ná. Osloveny byly farmy 
z Hájů u Hřiměždic, Příčov, 
Kňoviček, Boru, Čeliny 
a z několika dalších obcí.

David Myslikovjan

SEDLČANY Volitelný před-
mět Taneční a pohybová 
výchova patří na sedlčan-
ské ŽS Propojení k před-
mětům, které zpestří zá-
jemcům výuku, protože 
se mohou přeorientovat 
z klasické hodiny na vlast-
ní tělo, pohyb, rytmus, dy-
namiku či melodiku.

Pokusit se tělem na-
psat na zem sdělení, kte-
ré bude parťák ve dvojici 
dále rozvíjet, je věc skoro 
nemožná. Ale jde to. Stej-

ně jako správné držení, ta-
neční obsazení „prázdna“, 
čtení ve vlastních pohy-
bech nebo ovládnutí těla, 
aby se ohnulo víc a pruž-
něji, i když to mnohdy ne-
vyjde nebo to bolí. Mnoha 
způsoby žáci při dvouho-
dinovce volitelného před-
mětu v zrcadlovém sále 
wellnessu Vltavan Sedl-
čany posilují, natahují či 
uvolňují svaly s učitelkou 
Gábinou Gyömberovou.

-propoj-

Rodiče, táhněte s učiteli 
za jeden provaz

Dovednosti získané 
ve škole mohou 
být různorodé

Dokončení ze strany 1

Besedy skupiny Sedlčansko udržitelně se konají v městské knihovně.
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Městská policie Sedlčany
hledá nové kolegy do svých řad

Požadavky: výborný zdravotní stav a dobrá fyzická kondice, 
starší 18 let, česká národnost, řidičský průkaz sk. B, zbrojní 

průkaz výhodou, občanská a společenská bezúhonnost, 
dosažené úplné střední vzdělání s maturitou

Nástup možný ihned

V případě zájmu volejte na tel.: 604 260 875 
nebo pište na e-mail: valentova@mesto-sedlcany.cz

PŘIJMU PRODAVAČE 
do prodejny v Sedlčanech

Tel.: 602 437 479

a náklady se neustále zvyšovaly. 
Proto došlo od 1. ledna ke změ-
ně, která spočívá ve zpoplatnění 
objemu. Za jeden litr odpadu se 
platí jedna koruna. Svoz se dělá 
jednou za dva týdny. Všechny 
nádoby opatřilo město čipem 
spojeným se jménem poplatníka 
a místem, kde se nádoba nachá-
zí. Podle počtu svozů pak bude 
vystavovat doklady pro úhradu 
nákladů. Neočipované nádoby 
nebo odpad například v pytlích 
se nesváží.

„Je to tedy tak, že když 

budu třídit, nemusí být nádoba 

na zbytkový komunální odpad 

vyvážena tak často, a tím ušet-

řím. Jedná se o systém spravedli-

vější, byť asi každý rozumný člo-

věk ví, že se vždy najde někdo, 

pro koho to tak nebude. Mám teď 

na mysli například občany, kte-

ří topí tuhými palivy, respektive 

uhlím, kde vzniká více popela 

a tím je potřeba častější odvoz 

popelnice. Na druhou stranu, po-

kud někdo topí třeba elektřinou 

nebo plynem, tak sice nemá zvý-

šené náklady na odvoz odpadů, 

ale platí víc za teplo,“ vysvětluje 
starostka.

„Věříme, že změna systému 

plateb povede k větší míře třídění 

a tím se sníží produkce odpadů, 

které končí na skládce a sníží se 

i náklady na svoz a odstranění 

těchto odpadů. Předpokládáme, 

že v pololetí vyhodnotíme jak 

množství svezeného odpadu, tak 

náklady na svoz,“ říká Mirosla-
va Jeřábková s tím, že podle vý-
sledků pak může dojít k úpravě 
vyhlášky.

V současné době město ne-
s t anovi lo  min imáln í  p la tbu 
za odstraňování odpadu za rok. 

„Systém je nastaven pro odpo-

vědné občany, kteří nebudou 

odpad pohazovat v lesích nebo 

na loukách a nechají ho vyvézt 

a za likvidaci zaplatí. Pokud by 

se ale projevily negativní vlivy, 

jako třeba vznik černých skládek 

nebo problémy mezi sousedy, do-

jde k nastavení minimální částky, 

kterou každý uhradí,“ apeluje 
na poctivost. Minimální popla-
tek odhaduje na 500 Kč za rok, 
bez ohledu na to, jak často bude 
taková popelnice vyvezena.

Zkušenosti z obcí a měst 
v okolí jsou pozitivní. Snížení 
frekvence svozů a změny systé-
mu plateb se podle Jeřábkové 
ukazují jako efektivní metoda 
ke snižování množství zbytkové-
ho komunálního odpadu, který 
je ukládán na skládce. Tím se 
snižují náklady na jeho likvidaci. 
„Největší význam pak byl v tom, 

že lidé začali přemýšlet o tom, 

co do popelnice na zbytkový od-

pad dají a co naopak odnesou 

do nádob na tříděné odpady nebo 

do sběrného dvora,“ říká.
„Asi je nutné si uvědomit, že 

od roku 2030 bude zakázáno 

skládkování komunálního od-

padu a dojde tak i ke zvyšování 

nákladů na jejich odstraňová-

ní. Bude nutné je vozit na větší 

vzdálenosti – do spaloven nebo 

na třídící linky. Nejlepším řeše-

ním je proto předcházení vzniku 

odpadů. Přemýšlení o tom, zda 

výrobek, který kupuji, jednak po-

třebuji, nebo zda není možné jej 

pořídit bez obalových materiálů. 

A když už odpad vznikne, tak ho 

vytřídit, aby se v co nejvyšší míře 

dostal znovu do výroby jako ma-

teriál pro opětovné využití,“ uza-
vírá starostka Jeřábková.

Olga Trachtová Hadáčková

Město řeší množství 
odpadů novým 
systémem

Do našeho přátelského kolektivu 
přijmeme 

ZUBNÍHO LÉKAŘE ZUBNÍHO LÉKAŘE 
MOŽNO I ABSOLVENTA MOŽNO I ABSOLVENTA 

A DENTÁLNÍ HYGIENISTKUA DENTÁLNÍ HYGIENISTKU 
na plný nebo částečný úvazek

Nabízíme: zkušený a vstřícný tým, podporu dalšího vzdělávání, 
možnost přizpůsobit si pracovní dobu, prostředí nově vybavené 
zubní ordinace, profesionální kolektiv lékařů, sester, laborantů, 

recepci a další výhody stabilní společnosti, nadstandardní 
mzdové podmínky a podíl ze zisku ordinace, 5 týdnů dovolené, 

firemní benefity, stravování v budově polikliniky

Máme vlastní zubní laboratoř, panoramatický rentgen OPG 
a intraorální rentgen

Nástup dle dohody

 Adresa pracoviště – Jeřábkova 158, 399 01 Milevsko
Máte ještě nějaké dotazy? 

Napište nám, rádi s vámi vaše dotazy projednáme
Těšíme se na případnou spolupráci

Kontakt: info@poliklinika-milevsko.cz, tel: 382 503 230

Dokončení ze strany 1

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 730 529 545.                 16/25 

V ý k u p  s t a r ý c h  p e ř i n .  Te l . : 
606 514 445.              17/25

Pronajmu byt 3+1 v Sedlčanech. Tel.: 
602 437 479.                    18/25

Pronajmu byt 1+1 v Příbrami. Tel.: 
602 437 479.                    19/25 

Prodám dvě postele 90x200 cm (bo-
rovice, bílý vosk) s dřevěným roštem, 950 
Kč/ks, obě za 1500 Kč (+ matrace zdarma). 
Foto mailem. Tel.: 608 543 848.            20/25

Prodám palivové dřevo měkké 800 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 730 529 545 

Převedu záznamy z videokazet 
na flešku nebo DVD, levně. 

Tel.: 777 554 484
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Stalo se před 
30 lety (47)

REGION V této rubrice přinášíme malý 

průřez tím, o čem jsme psali v Sedl-

čanském kraji před třiceti lety. Dnes 

vybíráme z pátého čísla roku 1995.

***
V Sedlčanech městská rada přízni-

vě zhodnotila výsledky hospodaření 
za uplynulý rok a zabývala se přípravou 
rozpočtu pro rok aktuální. Jedním z pro-
jednávaných témat bylo také autobusové 
nádraží. „Starostovi města bylo uloženo 

zajistit zpracování zóny autobusového 

nádraží, což vyplývá ze snahy lépe využít 

toto území. To, že je využíváno pro stále 

omezenější autobusovou dopravu, je dnes 

luxus. Projekt bude muset řešit napojení 

komunikace mezi autobusovým nádražím 

a hřištěm na Nádražní ulici, a to tak, aby 

se v budoucnosti mohl řešit obchvat cent-

ra napojením na silnici I/18. Autobusové-

mu nádraží by v budoucnosti měla stačit 

podstatně menší plocha a ta zbývající by 

byla využita pro zcela jiné účely,“ sezná-
mil s jedním z bodů programu zasedání 
místostarosta Sedlčan Miroslav Hölzel.

***
Povltavské mlékárny díky zprovoz-

nění nové linky na výrobu Hermelínu 
rozšířily stav svých zaměstnanců o deset 
pracovníků dělnických profesí. V nejbliž-
ší době se počítalo s přijmutím dalších 
zaměstnanců vyučených v oboru mlékař 
či příbuzném potravinářskému oboru. 

***
Nevýhodou města Sedlec-Prčice 

byla nízká frekvence dopravních spojů 
a tím i zhoršená dostupnost úřadů. Ze 
Sedlce-Prčice vypravovaly autobusy 
ČSAD denně dva spoje do Benešova 
a čtyři spoje do Votic.

***
Uskutečnil se 5. ročník sedlčanského 

Zimního běhu. Na 1 430 m dlouhý okruh 
středem města se vydalo 38 závodníků, 
které se rozhodla sledovat více než stov-
ka diváků. Počasí ještě dopoledne vypa-
dalo nadějně, než však došlo ke startu, 
nebylo po sněhu ani památky a Zimní 
běh tak byl na blátě a v loužích.

***
Do celkem 11 rekreačních chat se v ka-

tastru obce Dublovice v chatové oblasti 
Nebíčko vloupal neznámý pachatel. Ma-
jitelům způsobil škodu za 80 tisíc korun. 

***
U Kňovic došlo k dopravní nehodě, 

když se z nákladního hasičského auta 
při jízdě uvolnily akumulátory a vypadly 
na protijedoucí osobní automobil. Škoda 
na poškozeném vozidle představovala 
částku 22 tisíc korun. K nehodě došlo při 
výjezdu sedlčanského hasičského sbo-
ru. Ke zranění naštěstí nedošlo.           -mk-

SVATÝ JAN Nejnižší lednová 
teplota na Svatojansku byla -7 
°C. V měsíci bylo 24 mrazivých 
dnů a 8 ledových. Letošní leden 
se s průměrnou měsíční teplo-
tou 0,68 °C přiřadil k dalším 
pěti ze sledovaných 13 let, kdy 
byl měsíční průměr s plusový-
mi hodnotami. Vyplývá to z dat 

amatérské meteorologické sta-
nice Miroslava Votruby.

Srážky byly ve sledovaném 
období třetí nejnižší (11,8 mm), 
přičemž méně napršelo či nas-
něžilo jen v roce 2020 (9,6 mm) 
a 2023 (10,2 mm). Na opačné části 
spektra jsou nejvyšší srážky v led-
nu 2013 (40,4 mm). Ostatně to byl 

celkově výrazný měsíc – ačkoliv 
v něm nebyl žádný ledový den 
(maximální teplota nepřekročí 0 
°C), tak byla zaznamenána vůbec 
nejnižší lednová teplota za po-
sledních 13 let, a to -19,4 °C. Sou-
časně to ale znamená, že tento 
den byla nejvyšší teplota v hod-
notách na nulou.  -red-

Srážek bylo málo, teplotně průměr

Leden
2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025

m
e
te

o
ro

lo
g
ic

k
é

d
n

y

chladné – teplota 
max. nižší jak 10 st. C

11 28 29 27 31 30 31 30 30 29 30 30 31

mrazivé – teplota 
min. nižší jak 0 st. C

20 20 21 19 30 14 23 23 26 19 19 21 24

ledové – teplota max. 
nižší jak 0 st. C

8 1 9 22 1 9 2 13 2 8 10 8

te
p

lo
ta

 v
 s

t.
 C

nejnižší v měsíci -19,4 -11,7 -4,0 -14,8 -16,5 -4,3 -9,0 -6,5 -7,5 -6,6 -5,6 -13,5 -7,0

dne 16. 26. 31. 22. 11. 22. 22. 2. 31. 16. 29. 9. 14.

nejvyšší v měsíci 11,1 10,9 13,3 12,6 3,3 10,3 6,6 8,1 10,2 11,6 15,0 10,4 9,2

dne 30. 19. 10. 27. 12. 31. 17. 31. 22. 1. 1. 24. 9.

měsíční průměr -1,24 0,88 1,58 -0,13 -4,69 3,19 -0,45 1,21 -0,71 1,10 2,11 -0,38 0,68

s
rá

ž
k

y
 v

 m
m

za měsíc 40,4 18,9 18,9 20,9 16,5 30,3 29,7 9,6 32,8 17,7 10,2 29,9 11,8

nejvyšší v měsíci 7,8 5,8 4,8 3,4 4,0 8,2 8,0 2,8 9,8 4,6 3,6 10,3 4,4

dne 17. 21. 10. 17. 31. 16. 9. 8. 6. 4. 18. 2. 9.

úhrn od počátku 
roku

40,4 18,9 18,9 20,9 16,5 30,3 29,7 9,6 32,8 17,7 10,2 29,9 11,8

deštivé dny v měsíci 17 11 13 17 13 13 16 9 14 13 12 12 10

v
ít

r 

v
 m

/s

nejvyšší náraz větru 
v měsíci

10,6 15,2 12,5 13,9 11,8 13,6 13,3 6,3 10,0 6,3 13,4 12,1

dne 11. 11. 31. 4. 18. 14. 4. 14. 20. 21. 26. 9.

tl
a

k
 

v
z
d

u
c
h

u

nejvyšší hPa 1043,4

dne 13.

nejnižší hPa 995,8

dne 28.

STŘÍŽOV U TŘEBÍČE/LIBÍŇ Organizace Avalone 
sdružuje popálené děti a děti s poruchami kr-
vetvorby. Spolupracuje s desítkami rodin z celé 
republiky, z nichž některé jsou ze Sedlčanska.

„Kolem třiceti dětí se svými rodiči se zúčastní 

slavnostního zasazení lípy dětí Avalone, které se 

uskuteční v Aleji československých parašutistů, 

kterou založil ve Střížově na Třebíčsku spolek 

VETERANS sdružující bývalé vojáky, účastníky 

zahraničních humanitárních, monitorovacích 

a vojenských misí Ozbrojených sil československé 

federativní republiky a Armády České republiky. 

Je to pro nás jeden z nejvzácnějších darů a vyzna-

menání. Další děti budou akci sledovat ze zdravot-

ních důvodů na dálku z nemocnic,“ uvedla Ivana 
Nikitinská Čermáková z Libíně, zakladatelka spol-
ku Avalone.

Lipová alej československých parašutistů je 
budoucí vojenské pietní místo, založené před 
více než rokem, věnované památce českoslo-
venských vojáků-parašutistů, příslušníků česko-
slovenské západní armády ve Velké Británii. Ka-
ždý strom v aleji nese životní příběh některého 
z mužů, kteří se nesmířili s okupací své země ně-
meckým vojskem v období 2. světové války. „Sá-

zení lípy v aleji se bude konat 12. dubna za účasti 

hrdinů spolku VETERANS, zástupců Armády Čes-

ké republiky, British Army, 22. základny vrtulníko-

vého letectva Biskajská, vzácných hostů z Anglie 

a našich malých obřích hrdinů Avalone, jejich ro-

dičů a kamarádů,“ dodala Nikitinská Čermáková. 
David Myslikovjan

Lípa dětí Avalone bude růst v Aleji 
československých parašutistů

Členové spolku VETERANS při zahájení výstavby Aleje 
československých parašutistů.
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Smírčí kameny a kříže vznikaly již od 14. století, 
kdy právo a zákony nefungovaly, jak by měly. 
Proto ti, co způsobili někomu újmu na majetku 

či životě jiného člověka, měli možnost na zá-
kladě smírčí smlouvy zhotovit smírčí kříž nebo 
kámen. 

Smírčí kříž je kamenný kříž postavený nej-
častěji na místě, kde se stal hrdelní zločin nebo 
neštěstí. Smírčí kámen je kříž vytesaný do ka-
mene a nemá tudíž klasický „křížový“ obrys, 
ale účel byl totožný.

Proč vznikaly?
Soudnictví ve středověké západní Evropě vy-

cházelo z křesťanského kanonického práva za-
loženého na hodnotách duchovních, svědomí 
a rozumu. Život na naší zemi nám daroval Bůh. 
A lidský život byl chápán jako nejvyšší hodno-
ta. Pro spásu lidí, jejich vykoupení od hříchu, 
Ježíš Kristus zemřel na kříži. Vraždou, usmrce-
ním člověka, pohrdl jedinec Kristovou výkup-
nou obětí a darem stvoření. 

Toto jednání si vůči živoucímu Bohu žá-
dalo usmíření, potvrzení, že si křesťané váží 
Vykupitelova kříže. Bylo možno při trestání 
provinilců uplatnit systém tzv. smírčího práva. 
Někdy se tedy spor řešil jakousi mimosoudní 
dohodou a odškodněním, a pokud nebyl vrah 
hrdelně potrestán, mohla se věc vyřešit tzv. 
smírčí smlouvou. 

Smírčí smlouva
Ta byla sepsána mezi pachatelem a pozů-

stalými, obě strany usmiřovala, vraha chránila 
před případnou mstou a ukládala mu podmín-
ky, jak svůj zločin postupnými kroky odči-
nit. Vrah zpravidla litoval svého činu, prosil 
za odpuštění duši zabitého, přeživší, veřejnost 
a Boha, jako nejvyšší instanci mravních hod-
not. A tak vedle odškodnění pozůstalých byli 
pachatelé zločinu také odsuzováni ke stavbě 
smírčích křížů či kamenů.

Smírčí kříže a kameny nejsou tedy jen pa-
mětním dokladem, ale také symbolem pokání 
a svědky dávných časů.

Kde smírčí kameny a kříže 
najdeme?

Smírčí kříže v krajině stojí na naprosto ne-
očekávatelných místech, navíc často nebývají 
zaneseny ani v mapách. Oproti pamětním kří-
žům bývají často i v lesích, zcela mimo cesty. 

Některé smírčí kříže v terénu spíše leží, než sto-
jí. Jediný použitý materiál je kámen, proto také 
přetrvaly staletí. Stávají v polích a při cestách, 
na návsích i o samotě v lese, zapomenuty a čas-
to bez povšimnutí. 

Co se na místě událo, se již obvykle nedo-
zvíme, jen některé dávají jakési tušení, proto-
že na sobě nesou vytesaný reliéf vražedného 
předmětu, například kopí, sekeru, meč či kuši, 
vzácně i letopočet. Na smírčích kamenech 
bývá někdy i symbolicky vytesáno povolání 
zavražděného. 

Čím je smírčí kámen či kříž starší, tím je mo-
hutnější a méně pokrytý rytinami, u křížů poz-
dějšího data někdy bývá i nápis stručně popi-
sující událost. Mnohé z nich skončily v muzeích 
nebo byly přemístěny na jiné místo. Tím však 
utrpěla jejich výpovědní hodnota. 

A jak je to s těmito kamennými památkami 
v našem kraji? Vzhledem k husté zástavbě jich 
většina postupně během staletí zmizela, v lep-
ším případě do muzeí, v tom horším do základů 
nějaké stavby…

Smírčí kříže na Sedlčansku

Smírčí kříž pod Pivovarskou 
horou u Vysokého Chlumce

Poblíž cesty ze Skuhrova na Vysoký Chlu-
mec je k vidění opravdová vzácnost, jeden 
z mála smírčích křížů na Sedlčansku. Nemá 
datování, takže o jeho stáří se můžeme pouze 
dohadovat. K jeho původu se vážou hned dvě 
odlišné pověsti.

První pověst
Podle ní zde křížů, patrně dřevěných, kdysi 

stálo dvanáct a místu se říkalo U dvanácti křížů. 
Za třicetileté války tady údajně pochovali dvanáct 
vojáků a kříže vztyčili nad jejich hroby. Dvanáct 
dřevěných křížů bylo později nahrazeno jedním 
křížovým kamenem, který tu stojí dodnes.

Druhá pověst
Ta vypráví, že v těchto místech došlo k po-

tlačení selské vzpoury a postavit mohylu s kříž-
ky dostali za úkol vůdci vzbouřených sedláků 
z okolních obcí poté, co byli propuštěni z kníže-
cího vězení.

Jaký je skutečný původ kříže v Pivovarské 
hoře, už dnes asi nezjistíme, stejně jako nepo-
soudíme, co je pravdy na historkách přisuzují-
cích místu tajemnou až děsuplnou moc. Dříve 
se lidé, bylo-li to možné, tomuto místu raději 
vyhnuli. Prý tam po setmění strašilo. Nu a kdo 
nevěří, ať tam běží, nejlépe ale až po setmění…

Smírčí kříž v Dublovicích
Jedná se o drobný žulový kříž nepravidel-

ných tvarů, s kónickým dříkem a nestejně ma-
sivními rameny pocházejícím zřejmě z 18. stole-
tí. Stojí tak trochu schován za kapličkou na kraji 

vsi. Kříž zvaný Baba původně stál na mezi nad 
starou silnicí a až posléze byl přemístěn, ně-
kdy ve 30. letech 20. století. Dnes je patrně dřík 
z velké části skryt pod zemí. 

Smírčí kříž pod Červeným 
vrchem u Kojetína 
na Petrovicku

Stojí poblíž mostu u silnice z Petrovic na Milev-
sko. Postaven byl v době, kdy zde ještě nevedla sil-
nice a starodávná cesta se klikatila kolem potoka. 

O Červeném vrchu se vyprávělo, že zde do-
cházelo k přepadávání pocestných a obchodní-
ků. Měl zde prý být přepaden obchodník s koň-
mi, který byl při přepadu zabit. K dotyčnému 
kříži se vztahuje pověst o náhlém úmrtí pan-
ského truhláře z Petrovic, který na tomto místě 
zahynul v roce 1855.

A na závěr?
Kamenné kříže jsou bezesporu zajímavé pa-

mátky, leč zahalené závojem věkovitého tajem-
ství. Myslím si však, že je to dobře, vždyť vše 
tajemné člověka již od pradávna láká…

Miroslav Fiala

S T Ř Í P K Y  Z  M I N U L O S T I  ( 1 8 )

Němí svědci z dávných časů

Smírčí kříž pod Pivovarskou horou u Vysokého Chlumce

Smírčí kříž v Dublovicích

Smírčí kříž u Kojetína na Petrovicku
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Podrobnosti k událostem najdete na redakčních strán-
kách www.sedlcansky-kraj.cz, o zveřejnění své akce 
můžete požádat mailem na: kalendar@sedlcansky-kraj.cz. 
Uveřejnění je zdarma.

Rubriku Kalendář připravuje Michaela Faktorová

 KONCERTY, 
ZÁBAVY, PLESY

 Kvasejovice – KD Eden
7. 2. Hasičský ples SDH 

Kvasejovice

20:00

 Vrchotice – hospoda 
Na Františku
8. 2. Hasičský ples SDH 

Libenice

k poslechu a tanci hraje 

skupina Allegro

 Sedlčany – Pohoda club
8. 2. Metal Eclipse

koncert kapel In the Abyss, 

Aggressive Tyrants, Dying 

Passion, Carniwar; 20:00

 Petrovice – Obecní dům
8. 2. Hasičský ples SDH 

Kojetín

k poslechu a tanci hraje 

Fragment Band; 20:00

 Sedlčany – kult. dům
11. 2. Posezení s vínem 

a cimbálovou muzikou 

Réva

lidové písničky, klasická 

hudba, fi lmové melodie 

a moravské víno; 18:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – kult. dům
14. 2. Ples Agrární komo-

ry Příbram

k poslechu a tanci hra-

je Melody Mix a hosté, 

taneční vystoupení, bohatá 

tombola; 19:00

 Mokřice – kult. dům
14. 2. Hasičský ples SDH 

Mokřice

k tanci a poslechu hraje 

Ešner Band; 20:00

 Vysoký Chlumec – Sta-
rá hospoda, sál U Kohoutů
15. 2. Ples SDH Vysoký 

Chlumec

k poslechu a tanci hrají 

Podříci; 20:00

 Přestavlky – Dům hasičů
15. 2. Hasičský ples SDH 

Přestavlky

k poslechu a tanci hraje 

Hošna Band; 20:00

 Příčovy – hospoda 
U Šimků
15. 2. Hasičský ples SDH 

Příčovy

k poslechu a tanci hraje 

Repete, bohatá tombola; 

20:00

 Votice – Sokolovna
15. 2. Ples města Votice

k tanci a poslechu hraje 

Kapela Milana Včeláka, 

taneční vystoupení, bohatá 

tombola; 20:30

 VÝSTAVY

 Sedlčany – kult. dům
70. výročí založení KDJS

výstava připomínající 70 let 

fungování KDJS

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury ve sklep-

ním prostoru

Svatební a společenské 

šaty Pavlíny Spilkové

výstava originálních šatů 

letošní plesové a svatební 

sezóny; do 28. 2.

 Sedlčany – knihovna
Farmáři z kraje

výstava fotografi í Martina 

Zemánka; vernisáž s dis-

kuzí 7. 2. v 18:00, výstava 

do 5. 3.

 Petrovice – Obecní 
knihovna
Generace Z

výstava prací žáků 8. a 9. 

tříd ZŠ Petrovice

 PŘEDNÁŠKY

 Dublovice – OÚ
6. 2. Na cvičišti SS

přednáška historika 

Tomáše Zouzala o životě 

ve vojenském výcvikovém 

prostoru; 18:00

 Sedlčany – knihovna
7. 2. Lokální jídlo z na-

šich farem

moderovaná diskuze 

s farmáři ze Sedlčanska, 

součástí výstava fotografi í 

Farmáři z kraje; 18:00

 Votice – klášter
12. 2. Tropický ráj: Srí 

Lanka

přednáška cestovatele, fo-

tografa a spisovatele Petra 

Nazarova; 17:00

 DIVADLO

 Sedlčany – kult. dům
7. 2. Posedlí Dakarem 2025

zábavná show s Martinem 

Macíkem, Františkem 

Tomáškem a Davidem 

Švandou; 19:00

16. 2. Cesta kolem světa 

za 80 dní

divadelní představení uvádí 

Divadelní spolek Jirásek 

Nový Bydžov; 17:00

 Votice – kino 
8. 2. Zázračné cvičení

brilantní divadelní komedie 

o vztazích mezi mužem 

a ženou; 19:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – kult. dům
8. 2. Vím, že víš, že vím…

hořko-sladká komedie 

o tom, jak si udržet živé 

manželství, hraje S. Stašo-

vá a M. Dlouhý; 19:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
8. 2. Hračička

nejvražednější love story 

uvádí Divadlo Radka Brzo-

bohatého; 19:00

 Kamýk nad Vltavou – 
kult. dům
14. 2. Obecně prospěšná 

strašidla

divadelní představení uvádí 

Kamýcký divadelní spolek; 

18:00

 Kosova Hora – kino
15. 2. Obecně prospěšná 

strašidla

divadelní představení uvádí 

Kamýcký divadelní spolek; 

18:00

 KINO

 Votice
5. 2. Zlatovláska

česká pohádka; 17:00

6. 2. Bez trenek

česká komedie; 20:00

13. 2. Holka od vedle

česká romantická komedie; 

20:00

 Sedlčany
6. 2. Mosty

fi lmový klub, švédsko-tu-

recký fi lm; 20:00

7. 2. Nesmírný

dánský krimi thriller; 20:00

8. 2. Holka od vedle

česká romantická komedie; 

20:00

14. 2. Králové Šumavy

česko-irský animovaný 

dokument; 20:00

15. 2. Na plech

česká rodinná komedie; 20:00

16. 2. Katak

animovaný rodinný fi lm; 

15:00

 SPORT

 Sedlčany – zimní stadion
5. 2. Pohárové utkání

HC Kňovice – HC Huroni 

Vršovice; 18:30

7. 2. Pohárové utkání

Ševci Nový Knín – Novit 

Neveklov; 18:30

Rybníkáři – AHC Nový 

Knín; 20:25

8. 2. Pohárové utkání

HC Kačeři Příčovy – HC 

Bubák Chlum; 15:00

HC Čerti Votice – DSK Dale-

ké Dušníky; 17:00

9., 16. 2. Veřejné bruslení

14:00–16:00

9. 2. Hokejový zápas 

ženy

HC Kobra Praha – HC Stře-

ly Jindřichův Hradec; 16:30

10. 2. Pohárové utkání

HC Miličín – HC Hrádek; 

18:30

Stará garda Štětkovice – HC 

River Boys Zvírotice; 20:25

12. 2. Pohárové utkání

HC Čerti Křepenice – HC 

Rebel Sázava; 18:30

HC Domino – Rumola; 

20:25

14. 2. Pohárové utkání

HC Žabáci Solopysky – Ryb-

níkáři; 18:30

AHC Nový Knín – HC Kňo-

vice; 20:25

15. 2. Pohárové utkání

HC Olbramovice – Ševci 

Nový Knín; 14:00

HC Huroni Vršovice – Novit 

Neveklov; 16:00

HC Hrádek – HC Medvědi 

Sedlčany; 18:00

16. 2. Pohárové utkání

HC Bubák Chlum – HC 

Domino; 16:30

DSK Daleké Dušníky – HC 

Miličín; 18:25

HC Votice – HC Čerti Votice; 

20:20

17. 2. Pohárové utkání

Rumola – Stará garda Štět-

kovice; 18:30

HC Rebel Sázava – HC 

Kačeři Příčovy; 20:25

19. 2. Pohárové utkání

Ševci Nový Knín – HC Hu-

roni Vršovice; 18:30

HC River Boys Zvírotice – 

HC Čerti Křepenice; 20:25

 Sedlčany

15. 2. Mníšek, Kytín, 

Rymáně

turistický pochod

 Dublovice – u pomníku
16. 2. Zimní kolečko přes 

Chramosty

zimní procházka, trasa 

11,5 km, pořádá Sportovní 

klub DA-BA; 9:00

 OSTATNÍ

 Sedlčany – knihovna
5., 12. 2. Hajánek

podvečerní čtení bajek pro 

děti; 17:00

7. 2. Píšu, píšeš, píšeme

program pro mladé budou-

cí autory navštěvující 2. 

stupeň ZŠ; 13:30

7. 2. Loutkové divadlo

kašpárek a další pohádko-

vé postavy v Zimní krajině; 

15:00

10. 2. Cesta kocourka 

Chloupka

dopolední program pro 

rodiny s menšími dětmi; 

10:00

14. 2. Píšu, píšeš, píšeme

program pro mladé budou-

cí autory navštěvující 1. 

stupeň ZŠ; 13:00

14. 2. Pohádková babička

čtení z knihy Pupík a jeho 

příhody, navazuje Novino-

vá výtvarná dílna; 15:00

17. 2. Tučňáci v ledovém 

království

výtvarná dílna pro nejmen-

ší; 10:00

 Sedlčany – vestibul 
gymnázia
6., 7. 2. Benefi ční bazar

prodej oblečení, výtěžek 

bude věnován na podporu 

vzdělání bangladéšských 

dětí

 Sedlčany – hvězdárna
7., 8., 14., 15. 2. Pozorova-

cí program

18:00–21:00

 Počepice – Perníčkovna 
U Radešínka
8., 9. 2. Valentýnské 

zdobení

workshop zdobení valen-

týnských perníkových srdcí; 

10:00
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 Osečany – sál hostince
8. 2. Dětský maškarní 

karneval

kouzelník a klaun; 14:00

 Sedlčany – Galanterie 
Šárka Vinařová
8. 2. Tečkování s Marti-

nou

kreativní workshop; 11:00

 Štětkovice – hasičská 
zbrojnice
8. 2. Dětský maškarní 

karneval

bohatá tombola, dětské 

hry, diskotéka, fotokoutek 

a další; 14:00

 Vrchotice – hospoda 
Na Františku
9. 2. Dětský karneval

 Petrovice – tělocvična ZŠ
9. 2. Sebeobrana pro 

ženy a dívky

kurz sebeobrany s Mikem 

Janouškem pro ženy a dív-

ky starší 13 let; 17:00

 Hořetice
10. 2. Dětský karneval

14:00

 Mokřice – kult. dům
15. 2. Dětský karneval

 Petrovice – Obecní dům
15. 2. Votoč (nejen) vo-

hoz – Petrovický swap

vzájemná výměna oble-

čení, bot, kabelek, knih, 

pokojových rostlin, nádobí, 

hraček a mnoho dalšího; 

13:00

 Vysoký Chlumec – Sta-
rá hospoda
15. 2. Dětský karneval

klauni Bárt a Sláva, soutě-

že, tanec a další; 14:00

 Přestavlky – Dům hasi-
čů
16. 2. Dětský karneval

13:30

 Sedlčany – muzeum
18. 2. Pěkně vypečená 

dovolená

autorské čtení z knihy 

Elišky Kovalské, hudební 

doprovod; 18:00

 ROZHLEDNY

 Onen Svět
Langova rozhledna 

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 9:00–18:00

PETROVICE Spolek divadelních ochotníků Petrovice před ne-
dávnem v sedlčanském kulturním domě uvedl nejhranější 
českou divadelní hru, Jiráskovu Lucernu. Role vodníka Ivana 
se zhostil jeden z nejstarších současných členů spolku, petro-
vický rodák Jiří Divoký (ročník 1943), který je nejenom dlou-
holetým ochotníkem, ale také členem sedlčanského smíše-
ného pěveckého sboru Záboj. V minulosti se rovněž věnoval 
pedagogické činnosti a o tom všem byl náš rozhovor.

Jak dlouho a kde všude jste učiteloval?

Když jsem dostudoval a přišel z vojny, působil jsem jako 
učitel šest let a potom jsem se nechal zlákat a šel jsem dělat 
pedagoga k vězňům na Bytíz. Tam jsem byl devatenáct let, 
a pokud by se to v roce 1989 nepřevrátilo, tak jsem se zřejmě 
k učitelské profesi už nevrátil a byl bych na Bytízu až do dů-
chodu. Jenomže mi řekli, že není žádoucí, abych tam setrvá-
val, a proto jsem nečekal a dal si žádost do civilu. Vrátil jsem 
se do školství a učil jsem v Dolních Hbitech a potom už jako 
důchodce jsem jezdil vypomáhat do Příbrami.

Pocházíte z Petrovic. Kde jste studoval po skončení 

základní školní docházky?

Absolvoval jsem tehdejší jedenáctiletou střední školu 
v Sedlčanech, takže jsem měl za spolužáky spoustu Sedlčaňá-
ků, například pozdějšího lékaře Karla Pejšu.

Kromě ochotnického divadla je vaší další zálibou zpěv. 

Kdy jste začal zpívat ve sborech?

Poprvé jsem ve sboru zpíval, když jsem byl na vysoké 
škole, a potom jsem dlouhá léta nezpíval. Když jsem měl pa-
desátiny, tak se mě můj bývalý spolužák ze základní školy, 
ze střední i z vysoké školy, také dřívější učitel Vladimír Kříž, 
zeptal, zda bych nechtěl zpívat ve sboru. A tak jsem začal 
zpívat ve sboru v Příbrami, jenomže jsem se přestěhoval 
zpátky do Petrovic, a tak jsem tam skončil. Protože jsem se 
zapojil do činnosti zdejšího ochotnického spolku, oslovila 
mě Marie Křížová, která zpívala v Záboji a zlákala mě, abych 
v tomto sboru také zpíval. Ve svých pětašedesáti letech jsem 
tak začal působit v Záboji.

Jak dlouho se věnujete ochotnickému divadlu? A koli-

krát už jste hrál v Lucerně?

Mě k divadlu přivedli už jako školáka petrovičtí učitelé 
Zdeněk Čelikovský a zejména sedlčanský rodák František 
Bilina, pradědeček v současné době populárního herce Ši-
mona Biliny. František Bilina byl náš češtinář, třídní učitel, 
a on napsal pohádkovou divadelní hru o hastrmanu Kabou-
rkovi, ve které jsme hráli my, sedmáci a naši o rok mlad-

ší spolužáci společně s jednou ještě mladší dívkou. Toto 
představení jsme hráli v roce 1956, takže je to šedesát de-
vět let, co jsem poprvé vystupoval na jevišti sedlčanského, 

tehdy nového kulturního domu. O rok později už jsem hrál 
s dospělými ochotníky, ačkoliv se jednalo o epizodní roli. 
Hrál jsem v Petrovicích až do roku 1971 bezmála ve všech 
hrách, které tam byly uváděny, a potom jsem se přestěhoval 
do Příbrami, takže moje ochotnická kariéra byla na dlouhou 
dobu přerušena. Když mi odešli rodiče i bratr a v Petrovi-
cích zůstal prázdný dům, začal jsem tam po roce 1995 jez-
dit na všechny víkendy a v roce 1997 mě oslovila režisérka 
Květa Kloudová, která chtěla znovu hrát Jiráskovu Lucernu, 
a já jsem nabídku s povděkem přijal. V té době jsem ještě 
bydlel v Příbrami a na zkoušky a potom i na představení 
jsem do Petrovic dojížděl. Jednalo se tehdy o moji již dru-
hou Lucernu. V té první v roce 1968 pod režijním vedením 
Zdeňka Čelikovského jsem hrál mladšího vodníka Michala, 
v devadesátém osmém roce jsem ztvárnil dvořana, a teď 
hraju staršího vodníka Ivana.                     David Myslikovjan

SEDLČANY Má to někdo 
štěstí, možná záviděli spo-
lužáci Vendulce ze třetí 
třídy, když na družinovém 
plese sedlčanské ZŠ Propo-
jení vyhrála cenu Čaj o de-
sáté s panem ředitelem…

Ředitel školy Jaroslav 
Nádvorník se na návště-
vu řádně nachystal, uvařil 
čaj z ginkgo biloby, který 
denně pije, osladil jej me-
dem lesních včel a zakápl 
citronem. Připravil ovoce, 
nakrájel zdravou tyčinku. 
S výherkyní při povídání 
semleli páté přes deváté, 
nestačili všechno sníst 

a vypít, natož probrat. 
Bavili se o sportu, koníč-
cích, knížkách, o tom, co 
bude, až bude Vendulka 
velká. Sny se občas mění 
ve skutečnost, tak možná 
o mladičké zapálené pa-
leontoložce ještě za pár let 
uslyšíme.

Mimochodem,  Ven -
dulka čaj z ginkgo biloby 
znala, babička jí ho ser-
víruje každé ráno. Ředi-
tel Nádvorník měl tedy 
po překvapení. Tak jí ale-
spoň daroval usušený list 
ginkgo ze své zahrady.

-propoj-

Jiří Divoký v Lucerně stihl už tři role

Jiří Divoký si bezprostředně před uvedením Lucerny v sedlčan-
ském kulturním domě zkontroloval svůj text ve hře.

Ačkoliv ředitel s ginkgo neoslnil, strávil 
s Vendulkou krásný dýchánek
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KLUČENICE Je jen málo 
sportovních disciplín, kde 
se mohou ve vzájemném 
klání potkat soupeři růz-
ných generací. Jednou 
z nich jsou šachy. Na tur-
naji Klučenické šachování, 
který se v obci konal první 
únorovou sobotu, se sešlo 
čtrnáct hráčů.

Atraktivní šachové par-
tie, kde rozhodují schop-
nosti a znalosti hráčů, se 
za zájmu veřejnosti hrály 
na sedmi šachovnicích 

celkem šest hodin. První 
cenu si odnesl Miroslav 
Benischek z Milešova, dru-
hou příčku obsadil Tomáš 
Čihák z Laviček a pomy-
slnou bronzovou medaili 
vyhrál Oldřich Žirovnický 
z Klučenic. Čtvrté místo 
vybojoval František Špeta 
z Kovářova. Hlavní cenou 
byl poukaz na konzumaci 
v restauraci U Kostínků, 
kde se soutěžní klání v ša-
chu odehrávalo.

Jana Motrincová

SEDLČANY Zimní přípravu 
nemá moc fotbalistů v ob-
libě, obsahuje totiž dřinu 
a zase dřinu. Ale bez ní to 
prostě nejde. Tradičního 
několikadenního soustře-
dění TJ Tatranu Sedlčany 
v Sušici se ve třetím led-
novém týdnu zúčastnilo 22 
hráčů: 9 z A mužstva pod 
vedením trenéra Pavla Pla-

chého a 13 dorostenců pod 
vedením trenéra Dušana 
Pudila (ti vyrazili o den dří-
ve). Trénovalo se na umělé 
trávě a k regeneraci využí-
vali hráči místní bazén s ví-
řivkou.

Soustředění 
přináší i jiné 
hodnoty

„Na soustředění jsme 

absolvovali sedm tréninků. 

Všichni, co zde byli, tak to 

odmakali, jak se patří. Bo-

hužel nás dospělých se zú-

častnilo málo. O to víc jsme 

rádi, že nás doplnili kluci 

z dorostu, kde nám roste 

několik zajímavých hráčů. 

Tréninky byly zaměřené 

na různé ‚bagovky‘, hry 

v přečíslení a samozřejmě 

jsme i něco naběhali. Ze-

jména kilometry na konci 

tréninku byly výživné,“ říká 
se smíchem člen týmu Lu-
káš Brotánek. K tréninku 
brankářů dodává: „Bran-

káři tam byli čtyři. Honza 

Jiráček a Patrik Machek 

z dorostu a za áčko Jonáš 

Habart a Zdenda Hrůša. Gó-

lmany měl na starosti Pavel 

Kasa a společně pořádně 

potrénovali.“

Na otázku, jak s při-
bývajícím věkem zvládá 
náročné zimní galeje, se 
Brotánek zamýšlí: „S přibý-

vajícími roky to snáším hůř, 

ale vždy jedu na soustředě-

ní rád. Potrénujeme, a to je 

potřeba. Zároveň se s kluky 

zase víc sblížíme i mimo 

hřiště. Třeba od Jonáše 

Habarta jsem se dozvěděl 

plno zajímavých informa-

cí z jeho práce a koníčků 

ohledně chovu dobytka.“ 

SK Střešovice 
1911 – TJ Tatran 
Sedlčany 8:0 
(3:0)

Tatran zatím odehrál 
dvě přípravná utkání ze 
šes t i  nap lánovaných . 
V prvním proti Spartaku 
Příbram prohrál 5:1 (2:1), 
jedinou branku Sedlčan-
ských vstřelil Štemberk. 

Ve druhém přípravném 
utkání v sobotu 1. února 
se Tratran brankově vůbec 
neprosadil a ze Střešovic 
odjel s náloží osmi gólů. 
Sedlčanský tým musel na-
stoupit ve značně pozmě-
něné sestavě kvůli mnoha 
absencím hráčů. Sestavu 
doplnili kluci z dorostu, 
kteří si tak vyzkoušeli tem-
po dospělého fotbalu. Před 
rokem vzájemné utkání 
skončilo remízou 4:4, letos 

byl počet branek stejný, ale 
už jen na jedné straně. 

Zápas se hrál na povr-
chu s umělou trávou. Prv-
ní branku dal v 8. minutě 
Roman Alba. Ve 14. minutě 
to byl opět Alba, který pře-
konal z dvacetimetrového 
přímého kopu brankáře 
Hrůšu – 2:0. V 18. minutě 
přišla přesná trefa Tomáše 

Kouklíka a míč se odrazil 
od tyče do sítě – 3:0. Více 
branek do konce prvního 
poločasu nepadlo. 

Hned na začátku druhé-
ho poločasu zkompletoval 
hattrick Alba – 4:0. V 51. mi-
nutě svůj samostatný úprk 
zpečetil nezastavitelný 
Alba další brankou – 5:0. 
V 53. minutě se nejen měni-
lo skóre, ale i střelec, na 6:0 
zvyšoval Tomáš Kouklík. 
V 59. minutě uklidil balon 
hlavičkou do sítě Samuel 
Koller – 7:0. A v 74. minutě 
se na konečných 8:0 z dob-
rého postavení před bran-
kou a odraženého míče 
po zákroku brankáře Hrůši 
prosadil opět Koller. 

Sestava Tatranu: Hrůša 
– L. Brotánek, Novotný, 
Krotil, M. Krůta, Barták, 
Hanuš, J. Krůta, Sirotek, 
Schwarz, R. Krůta, náhrad-
níci: Pudil, A. Plachý.

Další přípravný duel 
Ta t r a n  h r a j e  d o m a 
na umělé trávě v sobotu 
8. února od 14 hodin se 
Sezimovým Ústím. 

David Štverák

Tatran Sedlčany 
– HC Berounští 
Medvědi 3:11 
(2:5, 1:5, 0:1)
SEDLČANY Ve svém po-
sledním utkání krajské 
hokejové soutěže v této 
sezóně nastoupili hráči 
Tatranu v sobotu 1. úno-
ra na domácím ledě proti 
prvnímu týmu tabulky, 
který měl před tímto 
utkáním devít ibodový 
náskok na druhé hořo-
vické Cvočkaře. Když 
se k tomu připočítá, že 
Tatran byl zdecimovaný 
nemocemi a zraněními, 
konečný výsledek není 
nijak překvapivý.

První branku dostali 
domácí už po půldruhé 
minutě hry, o tři minuty 
později na ni ještě do-
kázal odpovědět Martin 
Náprstek, ale potom už 
se začal sypat do klece 
brankáře Dudka jeden 
gól za druhým. Jeden 
přesný zásah zazname-
nali hosté v přesilovce, 
jeden dokonce i v osla-
bení, a alespoň trochu 
polevili až v závěrečné 
části hry. O zbývající 
dva góly Tatranu se po-

staral Vladimír Černý.
„K naší špatné formě se 

navíc přidaly nemoci, tak-

že jsme nastoupili pouze 

s dvanácti hráči s tím, že 

ještě někteří z nich nena-

stupovali zcela zdraví,“ 
řekl nám po skončení 
utkání trenér Karel Po-
spíšil. „Po první třetině 

nás hrálo už jenom deset, 

a na hře to bylo samo-

zřejmě hodně znát. Kluci 

byli všude druzí. Sice zá-

pas odehráli, ale někteří 

z nich opravdu jenom se 

sebezapřením. Klobouk 

dolů před tím, že to vydr-

želi. Utkání se nám vůbec 

nepovedlo, a je mi to líto 

kvůli fanouškům, kteří 

přišli, a my jsme byli jako 

lazaři. Soupeř od samého 

začátku bruslil naplno, 

jeho hráči se doplňovali 

a hráli opravdu výborně.“

Na otázku, zda se tým 
ještě v této sezóně sejde 
na ledě, trenér Pospíšil 
odpověděl, že hráči plá-
nují setkání s fanoušky, 
kteří by si chtěli zabrus-
lit a popovídat si o této 
ne zcela vydařené sezó-
ně. Termín setkání bude 
upřesněn.

David Myslikovjan

Na sedmi 
šachovnicích se hrálo 
celkem šest hodin

Hokejisty 
rozdrtily 
medvědí tlapy

Zimní příprava je v plném 
proudu. Mistrovské zápasy 
o záchranu v krajském 
přeboru se blíží

Na soustředění v Sušici byli společně fotbalisté z A týmu a dorostu.
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SEDLČANY Minulý týden 
došlo v dlouhodobé pohá-
rové soutěži hobby hokejis-
tů k prvoligovému souboji 
vedoucího a druhého týmu. 
A rozhodně se bylo na co 
dívat. Dlouho se zdálo, že do-
savadní suverén, tým Rebel 
Sázava, zaznamená v posled-
ní době již třetí porážku, ale 
vítěz dvou posledních roční-
ků po dramatickém průběhu 
utkání v jeho závěru zachrá-
nil remízu. 

HC Rebel Sázava 
– Stará garda 
Štětkovice 5:5 
(0:2, 1:2, 4:1)

Úvod utkání byl hodně 
vyrovnaný. V 5. minutě ro-
zehrála Sázava svoji první 
přesilovku, avšak nejenom-
že ji nevyužila, ale v jejím 
závěru se prodral s pukem 
na holi až do středu kruhu 
v útočném pásmu Radek 
Válko a bombou k tyči čty-
řiadvacet vteřin před návra-
tem vyloučeného spoluhrá-
če na led překonal gólmana 
– 0:1. Sázava se i nadále jen 
těžce probíjela k brance Štět-
kovic a necelé tři minuty 
před koncem úvodní třetiny 
inkasovala podruhé. K odra-
ženému puku se poblíž bran-
ky dostal Jiří Litoš a z boku 
doťukl hrací předmět do sítě. 
V poslední minutě první tře-
tiny rozehrály přesilovku 
i Štětkovice, přenesly si ji 
do druhé části hry, ale svoje 
vedení nenavýšily. Vůbec to 
ale hráče Staré gardy nemu-
selo mrzet, protože po čty-

řech minutách hry střelou 
švihem z vrcholu kruhu 
zvýšil na 0:3 Václav Herma. 
Hokejisté Sázavy se dočka-
li snížení pět minut před 
druhým klaksonem po na-
hození puku k brance až 
od modré, když gólman měl 
zakrytý výhled, a kotouč byl 
zřejmě i tečován. Autorem 
gólu byl Miroslav Fris. Štět-
kovice ale brzy odpověděly 
tím nejlepším způsobem, 
když jejich akci do rozebra-
né obrany soupeře zakončil 
Radek Válko úspěšně ranou 
z mezikruží do protipohybu 
gólmana– 1:4.

Do třetí třetiny lépe 
vstoupil Rebel. Po celkem 
nenápadné akci se podél 
mantinelu dostal do útoč-
ného pásma Jan Kysela, 
prodral se až k brankovišti 
a po necelé minutě snížil 
na 2:4. Hned vzápětí se ale 
povedl štětkovickým hoke-
jistům brejk, který zakončil 
bekhendovou střelou Jiří 
Kahoun. Rozhodnuto však 
ještě zdaleka nebylo. Hráči 
Sázavy pálili jako u Verdu-
nu, bylo až s podivem, jak 
většinou nepřesně, ale osm 
minut před koncem přece 
jenom skóroval Miroslav 
Sýkora, když napřáhl z me-
zikruží a nedal gólmanovi 
šanci – 3:5. Hned vzápětí 
Rebel rozehrál přesilovku 
a po necelé minutě ji ranou 
od modré zužitkoval Vla-
dimír Čapek. Závěr mače 
jednoznačně patřil Sázavě, 
zatímco Stará garda se už 
výhradně bránila. Rebel to 
zkusil v otevřené hře s šesti 

hráči bez brankáře a pou-
hých sedm vteřin před kon-
cem srovnal na 5:5 Čapek. 
Remíza je ale přesto pro 
Štětkovice hodně cenná, 
protože dohrávaly pouze 
se šesti zdravými hokejisty 
v poli, takže hráči nemohli 
téměř střídat. 

Výsledky
1. liga: Domino–Příčovy 

0:5 kontumačně, Sázava–Štět-
kovice 5:5, Chlum–Křepeni-
ce 3:1, Rumola–Zvírotice 1:8. 
Tabulka první ligy je velmi 
vyrovnaná. První Štětkovice 
mají šestnáct bodů, druhá 
Sázava patnáct a třetí Zvíroti-
ce jich nasbíraly čtrnáct. Po-
slední osmá Rumola na prv-
ní bod čeká.

2. liga: Neveklov–Kňovi-
ce 2:8, AHC Nový Knín – Ol-
bramovice 4:5. Po devíti utká-
ních mají první Kňovice už 
šestnáct bodů, o šest bodů 
zpět jsou druhé Vršovice 
i třetí tým AHC Nový Knín. 
Olbramovice po vítězství 
nad třetím týmem tabulky 
mají pět bodů, ale přesto za-
tím zůstávají na posledním 
osmém místě tabulky.

3. liga: Hrádek – Čerti 
Votice 11:3, Daleké Dušníky 
– Štětkovice B 6:1, Medvě-
di–Miličín 3:5. První Miličín 
nasbíral zatím čtrnáct bodů, 
v době naší uzávěrky vedl 
o tři body před druhým 
Hrádkem a čtyři před třetími 
Dalekými Dušníky, a to ještě 
měl jedno utkání k dobru. Po-
slední sedmí Medvědi měli 
na svém kontě dva body.

David Myslikovjan

PLZEŇ V šestnáctém a se-
dmnáctém kole 3. ligy 
skupiny A se o uplynulém 
víkendu utkali hráči Tatra-
nu se dvěma plzeňskými 
týmy v hernách soupeřů. 
Oba tyto celky fi gurovaly 
ve středu tabulky, zatímco 
sedlčanským stolním te-
nistům chyběl jediný bod 
na vedoucí Strakonice. 
Přesto Tatran dvakrát pro-
hrál.

SKUŘ Plzeň – 
Tatran Sedlčany 
8:6

Úvodní čtyřhry skonči-
ly nerozhodně, když Pejša 
s Faktorem vyhráli se ztrá-
tou jediného setu a Kocura 
s Drechslerem nezískali 
ani jeden. Ve dvouhrách 
se hostům poměrně dlou-
ho dařilo, vedli dokonce 
4:6, ale závěr utkání patřil 
jednoznačně domácímu 
týmu. Třikrát za sebou 
vyhrál 3:0 na sety, přesto 
v posledním singlu mohl 
ještě vybojovat remízu 
Drechsler. Tento duel měl 
dobře rozehraný, vedl 1:2 
na sety, ve čtvrtém byl je-
diný míček od vítězství, 
avšak oba dva sety nako-
nec těsně ztratil. Ve dvou-
hrách dvakrát bodoval 
Pejša a Faktor, jednou 
Drechsler.

Union Plzeň A – 
Tatran Sedlčany 
8:4

V neděli se hráčům Tat-
ranu vydařily čtyřhry nad 
očekávání dobře. Kocu-
ra s Drechslerem v nich 
neztratili ani set a Pejša 
s Faktorem pouze jeden. 

Ve dvouhrách už to ale 
bylo o něčem jiném. Jed-
nu z nich vyhrál Faktor, 
Drechsler ještě dokázal 
snížit po pětisetové bitvě 
na 5:4, jenomže to bylo ze 
strany hostí vše. 

„Dnes jsme porážku 

čekali, protože víme, že 

na Unionu zahrát neumí-

me,“ uvedl po návratu 
do Sedlčan vedoucí hráč 
Tatranu Radovan Faktor. 
„Tento typ herny je stej-

ný jako v Boru, kde také 

nejsme schopni pořádně 

zahrát. Dušan Drechsler 

vyhrál jeden zápas díky 

prasátkům v koncovkách 

třech setů, a také mě se ale-

spoň částečně dařilo držet 

s domácími krok. Čtyřhry 

máme dobré po celou se-

zónu, ale ve dvouhrách nás 

dnes soupeř jednoznačně 

přehrál. Včerejší porážka 

mě hodně mrzela, věděli 

jsme, že soupeř se dlou-

hodobě hodně zlepšuje, 

stoupá tabulkou výš, avšak 

přesto jsem věřil alespoň 

v remízu. Byli jsme k ní 

díky Dušanovi blízko, ale je 

pravda, že mu nebylo moc 

dobře. Také jsme nečekali, 

že Jirka Kocura neudělá 

o tomto víkendu ve dvou-

hrách ani bod.“ 
V tabulce sice Tatran 

zůstal na čtvrtém místě, 
ale její čelo se mu vzdáli-
lo na pět bodů. V dalším 
dvoukole se sedlčanští stol-
ní tenisté utkají v sobotu 15. 
února s týmem Dobřany A, 
o den později pak se So-
kolem Bor. Sobotní zápas 
začíná ve čtrnáct a nedělní 
v deset hodin dopoledne.            

 David Myslikovjan

NY Tiradores 
Ústí nad Labem – 
Arsenal Benešov-
Sedlčany 1:8 
(0:2)
ÚSTÍ NAD LABEM Druhý 
venkovní zápas v řadě če-
kal druholigové sedlčan-
ské futsalisty v barvách 
benešovského Arsenalu 
na půdě posledního celku 

tabulky. Na dlouhou cestu 
do Ústí nad Labem odjeli 
Středočeši s řadou omlu-
venek. Absenci na pozici 
gólmana se jim podařilo 
vyřešit až den před zá-
pasem, kdy prosbu týmu 
o výpomoc vyslyšel Jan 
Tůma z Tenisáků Benešov.

Utkání bylo po většinu 
zápasu v režii Arsenalu. 
Domácí futsalisté hrozili 
především střelbou z dál-

ky, ovšem na místě byl 
vždy pozorný Tůma. Ten 
si připsal asistenci u první 
branky, kdy po jeho vý-
hozu otevřel skóre Máca. 
Do poločasu se ještě po-
vedlo správně zacílit No-
votnému, a tak se do šaten 
odcházelo s dvoubran-
kovým náskokem ve pro-
spěch Arsenalu. Druhý po-
ločas začali aktivněji opět 
hosté, za což byli odměně-

ni třetí brankou zásluhou 
Matouška. Domácí okamži-
tě přešli do hry v pěti hrá-
čích, ovšem nakonec byli 
celkem pětkrát potrestáni. 
Dvakrát se dokonce trefi l 
spolehlivě chytající Tůma 
přes celé hřiště. Domácím 
se povedlo po šťastné teči 
pouze korigovat výsledek 
na konečných 1:8. Arsenal 
si tak připsal důležité tři 
body do tabulky a nadá-

le se dělí o první příčku 
s Roudnicí. Díky zaváhání 
Absolutu mají oba týmy 
náskok čtyř bodů na třetí 
místo.

Příští týden přivítá Arse-
nal rezervu prvoligového 
týmu FTZS Liberec, a dá se 
očekávat kvalitní podívaná. 
Utkání startuje v sobotu 8. 
února od 18 hodin v hale 
sedlčanského gymnázia.

David Myslikovjan

Hokejový šlágr nabídl drama až 
do konce. Staré gardě chybělo 
k vítězství sedm vteřin

Futsalisté vyřešili absenci brankáře den před zápasem

Stolní tenisté si dali dvě 
Plzně, obě jim zhořkly
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To se takhle zmíníte před 
starostou, že do zábradlí 
prorůstá trní, a jestli by to 
obecní četa příležitostně – 
třeba až bude mít cestu ko-
lem, mohla ostříhat. A dru-
hý den už je to ostříhané. 
Občan má potřebu, obec 
ho vyslyší. Spokojenost.

Tak nějak by to mělo 
fungovat i ve vztahu ob-
čan – stát. Bohužel, tady 
je nebetyčný rozdíl. V po-
sledních letech mám pocit, 
že český občan je na po-
sledním místě. Vláda řeší 
všechno jiné než problémy 
vlastních občanů. 

Kdysi jsme se pozasta-
vovali, když v dobách soci-
alismu poslanci měli levné 
kantýny. Co všechno mají 
dnešní poslanci. Všech-
ny ty náhrady, to je snad 
větší rozdíl než někdejší 
král versus jeho poslední 
poddaný. A za ty tučné 
prebendy odvádějí co? 

Roky rokují o strašně dů-
ležitých věcech, jako jsou 
třeba… jejich platy. Nebo 
vy si snad vzpomenete 
aspoň na jednu věc, která 
by nám, obyčejným lidem, 
udělala radost?

A vládním politikům na-
hrávají i veřejnoprávní mé-
dia. Mají v názvu slovo čes-
ký, česká, ale obsah tomu 
neodpovídá. Bývalo zvy-
kem v Českém rozhlase, že 
první zpráva se týkala Čes-
ké republiky. Tak to bohu-
žel už není. Ukrajina, Ame-
rika, Slovensko. A o čem 
nás informují komentátoři? 
Několik dní po sobě řešili 
tak strašně důležitou věc, 
jako je slovenská hymna. 
I kdyby se naši sousedé 
rozhodli mít hymnu hra-
nou na kolovrátku, my jim 
do toho nemáme co ke-
cat. Nejsou to naši mladší 
sourozenci, které musíme 
i po letech šikanovat. 

Televizi nemám, tak-
že zprávy ČT znám jen 
zprostředkovaně. Občas 
ke mně připutuje nějaké to 
krátké video. Třeba když 
chtěl primátor Plzně zmínit 
problémy s imigranty, tak 
mu moderátor neomaleně 
vpadl do řeči a rozhovor 
trapně ukončil. 

Média raději řeší celý 
svět – možná proto, aby ne-
přišla řeč na seky, kterých 
se dopouští naše vláda. 
Refl ektory svítí do všech 
stran, aby nebylo vidět 
na domácí půdu, na to, co 
se děje nekalého u nás. 
Místo aby si provládní poli-
tici zametali před vlastním 
prahem, ukazují prstem 
na vše okolo. Když už by 
vzali koště do ruky, zame-
tou vše pod koberec.

O to víc si vážím, když 
aspoň místní samosprá-
vy fungují.

Hanka Synková

Ve starém fi lmu Škola základ 
života byl do kroniky školy za-
znamenán zázrak – celá třída 
na gymnáziu vyřešila obtížné 
matematické úlohy na výbor-
nou. Ve skutečnosti nadaná 
žákyně rychle úlohy vyřešila, 
opsala na papír a kantor měl po-
tom tahák připnutý na zádech… 

Školní podvádění se u nás 
bralo jaksi s humorem, že je 
to taková neškodná záležitost. 
Ačkoliv někdo má svou hrdost 
a když neumí, nežebrá, aby si 
nekazil pověst. Naproti tomu 
vzpomeňme na případ mini-
stryně spravedlnosti minulé 
vlády, když její diplomka o krá-
lících byla opsaná. 

Moderní prostředky umož-
ňují úplně nové formy podvá-
dění, než jako bývaly připra-
vované taháky. Jedno velké 
brněnské gymnázium si zorga-
nizovalo vlastní průzkum o zne-
užívání AI. Zjistilo se zneužití 

umělé inteligence u testů, do-
mácích úkolů, referátů, překla-
dů, pracovních postupů... Na-
příklad žáci ve věku nad 15 let 
při řešení matematických úloh 
a rovnic užili AI celkem ve 30 
procentech případů.

Ale ono to podvádění může 
být pro toho, kdo se ho dopou-
ští, kontraproduktivní. Pokud 
získal absolvent maturitní vy-
svědčení nebo vysokoškolský 
diplom pochybnými způsoby, 
asi nebude v oboru spolehli-
vým odborníkem. Absolven-
ti některých vysokých škol 
v USA říkají, že někdy není při 
testu ani dozor. A neopisují, 
nepodvádějí, ani nedávají opi-
sovat. Však si již zanedlouho 
mohou konkurovat třeba při 
výběrovém řízení na lukrativ-
ní místo. 

Se zdravým rozumem tak 
snad bude lépe i bez nových 
taháků.             Vladimír Roškot

Na stream.cz jsem viděl parodii známé-
ho imitátora, který v převlečení za pre-
zidenta Pavla navrhoval, že když Ru-
sové nechají Ukrajinu na pokoji, dáme 
jim Slovensko. Člověku se chce smát 
i plakat zároveň. Když si představím, že 
se na to podívá Slovák nezasažený pro-
pagandou, nejspíš se usměje, ale bude 
to hořký úsměv.

Dění na Slovensku už sleduji jen skr-
ze titulky článků. Tomu neuniknu. Ale 
neodvažuji se ani jeden z nich otevřít 
a přečíst. Třeba ta fantasmagorie o gru-
zínské legii, která má s pomocí ukrajin-
ských tajných služeb svrhnout sloven-
skou vládu. Takových imaginárních 
nepřátel si tam už vymysleli tolik jako 
komunisté u nás v padesátých letech. 
Je mi z toho smutno.

Nejhorší je ta bezmoc. Mohu poslat 
někam peníze a doufat, že pomohou. 
Pár známých českých osobností sebra-
lo odvahu a přijelo demokracii na Slo-
vensko podpořit osobně, byť věděli, že 
tím vyvolají nenávist vůči sobě. Ale to 

je tak všechno. Slováci si svoji demo-
kracii a příslušnost k Západu musí vy-
bojovat sami. A nebudou to mít lehké. 
Ve všech nedávných výzkumech vyšli 
jako národ, který v celé Evropské unii 
nejvíce podléhá dezinformacím.

A jak dopadneme letos ve volbách 
my? Andrej Babiš nepokouší naši in-
teligenci pohádkami o podvratných 
živlech, ale přichází s líbivými před-
stavami všeobecného dostatku a bla-
hobytu. Naše země se promění v růžo-
vý sad, kde všechno roste samo a je 
stále zalitý sluncem.

Ale takhle bohatství nevzniká. 
Základem úspěchu je poctivá práce. 
Nečekejme na to, až se o nás postará 
někdo jiný. Starejme se sami. Takhle 
to funguje i na úrovni státu. My jsme 
stát. Každý zodpovědný politik by to 
měl přiznat a nemazat lidem med ko-
lem úst. Každý zodpovědný volič by 
měl takové sliby prokouknout a ne-
nechat se opít rohlíkem.

Bohumil Vohanka

F O T O G L O S A

P O Z N Á M K A

Nové taháky

K O M E N T Á Ř

Koláče bez práce

P O Z N Á M K A

Dole se stříhá, nahoře se zametá

Kadibudka u trampského srubu v jižní části regionu je přátelská 
vůči pocestným...
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